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La tribuna

Pere Canturri, una pàgina de la cultura andorrana

El Cedre: una llar
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caminant i pujant al nostre pic.
Un cim passat el qual ja es pot tro-

bar amb tots els coneguts que ha es-
timat.

I també amb tots els desconeguts 
que tant ha estimat...els primers po-
bladors de la Balma de la Margineda, 
del Cedre, del Roc d’Enclar...Polibi, 
Plini, Gneu Pompeu... els sants Cer-
ni i Martí, Esteve i Julià, Eulàlia i Iscle, 
Joan i Pere... Carlemany, Rotllà, Llu-
ís el Pietós... els mestres d’obra i pin-
tors romànics... els bisbes Sala i Er-
mengol... Antoni Beuter, Ambrosio 
de Morales, Jeroni Pujades, Peire de 
Marca... Antoni Fiter i Rossell, Antoni 
Puig... Napoleó,Tomàs Junoy... Fran-
cisco de Zamora, Guillem d’Areny 
Plandolit, Dalmau de Baquer, el co-
ronel Ulrich, Juan Avilés, Le Vuillier, 
Armet i Ricart, Gaston Combarnous, 
Silví Thos i Codina, Jacint Verdaguer, 
Jean Auguste Brutails, Charles Ro-
meu, Isabelle Sandy, el coronel Bau-
lard, Fiske Warren, Nikolai Popov, 
Josep Puig i Cadafalh, Joaquim Mir, 
Boris Skossireff, Joan Amades, Jo-
sep Maria Guilera...

Amb la seva desaparició física, 
una nova pàgina de la cultura andor-
rana ha quedat escrita.

Descansi en pau i es recordi de no-
saltres en el seu nou viatge. H

que estava treballant en un estudi 
sobre la bandera andorrana que, es-
pero un dia puguem veure publicat.

No disposarem més de noves pa-
raules, raonaments o històries de 
part seva, ni tampoc de nous somriu-
res, còmplices d’aquelles mirades, ni 
de la seva companyia o consell.

Però si podem seguir el seu mes-
tratge com a historiador i filador in-
cansable de la història d’Andorra, 
passada i present, tant necessitada 
de nous teixidors.

La seva obra ha estat pràctica-
ment tota publicada. Ens falten al-
guns relats que, n’estic segur no es 
perdran i podrem conèixer aviat , 
malgrat ser pòstums. Segur que n’es-
taria content.

Els qui vulguin entrar o recordar 
la seva obra en tenen una bona resse-
nya a la revista Àgora nº 18, setembre 
del 2011, que recull a més el lliura-
ment del Premi Àgora Cultural 2010 
que se li va lliurar a Escaldes-Engor-
dany el 23 de febrer de 2011. I els que 
vulguin seguir el seu exemple, tenen 
el camí obert i molt de viatge a conti-
nuar fent.

Avui, ja des d’una altra realitat, 
el seu afany de visionar i compren-
dre la història, que sempre el va inte-
ressar, es deu haver satisfet. Ha pas-

E
l traspàs de Pere Cantur-
ri i Montanya, el passat di-
vendres dia 27 de novem-
bre del 2015, a Andorra la 
Vella, és una pèrdua per a 

la cultura andorrana.
Pèrdua de la seva persona i quali-

tats personals que els que l’hem po-
gut tractar i conèixer recordarem i 
enyorarem sempre.

Però és alhora un guany perquè 
tota l’obra que ens deixa ha passat ja 
a formar part del patrimoni cultural 
nacional, que tant ha estimat durant 
la seva vida i pel qual ha lluitat des de 
diferents fronts.

Amb la pèrdua de la persona s’ha 
fet més consistent el personatge i la 
seva figura com a prohom de l’andor-
ranitat.

La seva condició de senyal o insíg-
nia, és a dir bandera de la cultura an-
dorrana, ha passat a prendre el relleu 
de la seva presència. I si dic bandera 
ho dic amb doble intenció. Per ser-ne 
i per la seva passió per ella. Feia anys 

T
ots sabem, i estic conven-
çuda de la sensibilitat de 
tothom, que el tracte que 
hem d’oferir a les perso-
nes grans en els àmbits re-

sidencials ha de ser diferent, ha de 
ser molt proper, humà, i sempre 
s’ha de tenir en compte a les famíli-
es en aquest tipus de procés.

No hem d’oblidar mai que no 
són persones que estan de pas, sinó 
que la residència s’ha transformat 
en la seva llar i en certa manera, la 
llar de les seves famílies. 

sat de contemplar la història a for-
mar-ne part.

La constància, la lleialtat i la fer-
mesa han acompanyat la seva trajec-
tòria vital, al servei d’Andorra.

Ha estat un servidor públic en tots 
els sentits i, especialment, en el mi-
llor sentit de la paraula. I va ser un 
ministre de cultura rar i excepcio-
nal, perquè a més de defensar la cul-
tura, va lluitar per ella.

Ha estat també un mag. Que ha sa-
but treure del barret, fer veure i en-
tendre, la història  d’Andorra, peti-
ta i humil, però nostra o dels nostres 
antecessors. Amb intel·ligència, amb 

bona comunicació, amb informació 
detallada, fruit de la seva gran capa-
citat d’observació.

Ens ha fet present que cal conside-
rar la història com una part més de la 
vida i incorporar-la al dia a dia de la 
nostra realitat, perquè és necessària, 
per a entendre el present i guiar-nos 
cap al futur, del nostre entorn. I  no 
volem ser uns  analfabets del territo-
ri que cada dia trepitgem.

Amb originalitat i alhora senzi-
llesa, però amb idees clares, ha asso-
lit finalment el cim de la seva vida. 
Un cim que no té retorn, malaurada-
ment pels que ens quedem, encara 

Però la realitat ens porta a veure 
que no s’ha aconseguit el que tots 
desitjàvem, que amb la reunifica-
ció del Solà d’Enclar i El Cedre es po-
gués arribar a crear un centre unifi-
cat a on es pogués donar la resposta 
adequada a les necessitats tant dels 
residents com de les seves famílies.

No s’ha tingut clara la gestió uni-
ficada dels dos centres i desgracia-
dament no ha existit un pla rector 
de gestió ben definit que determini 
una direcció a on quedin realment 
detallades les seves funcions i amb 
una presencia permanent.

Aquí no es pot fer un símil amb 
la gestió organitzativa hospitalà-
ria, és totalment diferent, i mante-
nir els mateixos criteris és una erra-
da important.

Tots els experts d’arreu coinci-
deixen en què establir similituds 

amb la gestió hospitalària, provo-
ca un empitjorament de l’atenció 
dels residents com de les seves fa-
mílies.

Cal que El Cedre disposi d’una 
direcció independent que per so-
bre tot sigui propera als residents 
i familiars, que sigui conscient de 
les cures integrals que cal oferir 
quan les persones grans es troben 
en aquest moment del seu temps 
vital i a les seves famílies, i que pu-
gui oferir alts indicadors de quali-
tat i d’eficiència.

El que cal és una direcció ben ca-
pacitada amb formació en geriatria 
amb molta dedicació, que sigui ca-
paç d’entendre la complexitat de 
l’atenció a les persones amb depen-
dència, que sigui capaç de millorar 
significativament l’eficiència del 
tractament sociosanitari, no des 

d’un vessant medicalitzat, si no po-
tenciant l’autonomia per propor-
cionar una nova llar que els tracti 
com a persones i no com a malalts, 
i que els evitin fer transitar d’un 
servei a un altre com si fossin ma-
lalts, i també que sigui capaç d’en-
tendre que potser caldrà anar una 
nit a acompanyar a un moribund, o 
bé acompanyar a un altre persona i 
la seva família en la seva celebració 
d’aniversari, i això és responsabili-
tat del gerent.

Existeixen disfuncions que han 
de ser resoltes de forma àgil, i to-
tes elles s’han de desprendre d’una 
gestió forta capaç de ser resolutiva, 
i ara no és així.

Existeixen canvis freqüents de 
personal, que amés pateixen d’una 
càrrega assistencial molt impor-
tant pel fet de trobar-se en nombre 
inferior al que caldria per la com-
plexitat i grau de dependència dels 
residents.

Hi ha una manca de comunica-
ció a tots nivells: entre direcció i co-
ordinador del centre, entre direc-
ció i familiars, etc.

Hi ha una manca d’organització 
dels diferents professionals que in-
teractuen al Cedre.

Segueixen existint problemes 
amb la facturació dels medica-
ments a la CASS generant un pro-
blema important a les famílies.

Existeixen queixes per empitjo-
rament en la qualitat del menjar.

I moltes més que no entraré a 
detallar, però aquestes mancances 
ens demostren que cal un replan-
tejament en la gestió, cal dotar-la  
d’autoritat i de capacitat de decisió 
i gestió i aquí el ministeri té la pa-
raula i la decisió.

En definitiva, una de les potes 
del nostre sistema sanitari com és 
El Cedre ens està fallant de forma 
important. 

Cal actuar ja! H
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